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Készült:  Nagyatád Város Önkormányzata Képviselő-testületének 2011. november 

24. napján tartott közmeghallgatásos üléséről, hangfelvételről 
 
Jelen vannak: Ormai István polgármester, Kárpáti László alpolgármester, Boros Bálint, 

Czimbalek József, Melles Zoltán, Dr. Novák János (később érkezik), Dr. 
Orbán Csaba, Rácz Ferenc, Sasvári Tamás, Simonovics Józsefné (később 
érkezik) képviselők 

 
Meghívottak: Dr. Kovács Ildikó jegyző, Dr. Nagy Vera aljegyző, Dr. Pacári Judit 

jogtanácsos, Vargáné Szüts Katalin, Svégel Gábor, irodavezetők, Szakályné 
Pintér Mária főigazgató, Tóthné Miseta Zsuzsanna, Kutiné Csicskár Edit, 
Horváthné Simon Anikó, Pünkösd Márton, Rongáné Csányi Katalin, Varga 
Éva igazgatók, Dékity Ferenc tűzoltóparancsnok  

 
Távol maradt: Melsin Valentin képviselő jelezte, hogy más elfoglaltsága miatt nem tud 

részt venni a képviselő-testület mai ülésén.  
 
Érdeklődő állampolgárok száma: 2 fő 
 
Ormai István polgármester üdvözli a megjelent képviselőket, meghívottakat, a VTV nézőit. 
Megállapítja, hogy az ülés – 8 fővel – határozatképes, azt megnyitja. 
 
Ormai István polgármester javasolja a képviselő-testületnek, hogy a jegyzőkönyv hitelesítők 
Boros Bálint és Sasvári Tamás képviselők legyenek. 
 
Ormai István polgármester szavazásra bocsátja a jegyzőkönyv hitelesítőkre vonatkozó 
javaslatot. 
 
A képviselő-testület a jegyzőkönyv hitelesítőkre vonatkozó javaslatot egyhangú – 8 igen –
szavazattal elfogadja, és a következő határozatot hozza: 
 
260/2011. (XI. 24.) számú határozat: 
 
Nagyatád Város Önkormányzatának Képviselő-testülete a 2011. november 24-i 
közmeghallgatásos képviselő-testületi ülés jegyzőkönyvének hitelesítőiül Boros Bálint és 
Sasvári Tamás képviselőket választja. 
 
Ormai István polgármester javasolja, hogy a testület a meghívóban és a közzétett 
hirdetményben megjelölt „Előterjesztés Nagyatád Város Önkormányzata 2012. évi 
költségvetési koncepciójára” című napirendet tárgyalja meg. 
 
Ormai István polgármester szavazásra bocsátja a napirendi javaslatot. 
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A képviselő-testület a napirendi javaslatot egyhangú – 8 igen – szavazattal elfogadja, és a 
következő határozatot hozza: 
 
261/2011. (XI. 24.) számú határozat: 
 
Nagyatád Város Önkormányzatának Képviselő-testülete a napirendi javaslatot 
elfogadja, és a következő napirendet tárgyalja: 
 
Napirend: 
 
1.) Előterjesztés Nagyatád Város Önkormányzata 2012. évi költségvetési 

koncepciójára 
 Előadó: Ormai István polgármester 
 
 
Napirend tárgyalása: 
 
1.) Előterjesztés Nagyatád Város Önkormányzata 2012. évi költségvetési koncepciójára 
 Előadó: Ormai István polgármester 
 
Megérkezik a közmeghallgatásos ülésre Dr. Novák János képviselő. 

A képviselő-testület létszáma: 9 fő.  

 
Kiegészítés: 
 
Ormai István polgármester:  
A közmeghallgatásos testületi ülés célja, hogy a meghirdetett témában – Nagyatád Város 
Önkormányzata 2012. évi költségvetési koncepciójáról – tájékozódhassanak a város lakói, 
kérdéseket tehessenek fel, illetve elmondhassák véleményüket, javaslataikat, 
kezdeményezéseiket, észrevételeiket.  
Az önkormányzatok mindenütt november hónapban tárgyalják a következő év költségvetési 
koncepcióját, hogy megfogalmazzák a következő évre vonatkozó fő célokat, szándékokat, 
azokat, amiket a következő év gazdálkodása során meg kívánnak valósítani.  
Az elmúlt hetekben elkészített költségvetési koncepciót mindenki megismerhette. Sok 
mindent leírtak, rögzítettek az előterjesztésben és a határozati javaslatban. Egyenértékű az 
előterjesztésben megfogalmazottak tartalma és a határozati javaslat, hiszen nyilvánvalóan 
arról írtak, és azt fogalmazták meg, mutatták be, amiről aztán javaslatot is tettek.  
Köszönti az önkormányzati intézmények vezetőit. Nagyon fontosnak tartja, hogy majdnem 
minden önkormányzati intézmény vezetőjét itt látja, hiszen a munka dandárját velük közösen 
kell majd elvégezni. A következő gazdálkodási év célja az, hogy az elmúlt évek során, közös 
munkával, erőfeszítéssel megteremtett értékeket, közszolgáltatásokat olyan mértékben 
megőrizzék, mint ahogy azt megteremtették.  
Ebben a mondatban, több minden is benne van. Ez egy védekező mondat, ami azt mondja, 
hogy nem előre kell menni, nem új dolgokat kell bevezetni, megfogalmazni, elérni, hanem a 
meglévő értékeiket megőrizni.  Nagy különbség van a kettő között. Az elmúlt évek során, a 
költségvetési koncepció kapcsán – alapvetően mindig – egy nagyon dinamikus, nagyon 
kezdeményező, új és új lehetőségeket megjelenítő, megmutató koncepciót fogalmaztak meg. 
Egy nagyon érdekes és majd a közigazgatást, az önkormányzatok munkáját kutató fiatal 
egyetemi hallgatóknak jó témaként szolgál a 2010-2011-2012-es évek vizsgálata. Az, hogy 
vajon az önkormányzati rendszer Magyarországon miért ebben az időszakban jutott el odáig, 
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hogy passzivitásra kényszerül és védekező magatartást tanúsítva az állásait kell, hogy 
megőrizze, megtartsa.  Valamint, hogy a működőképesség érdekében olyan lépéseket kell 
tennie az önkormányzatoknak ma Magyarországon, amelyek inkább azt jelentik, hogy a 
szűkülő lehetőségek között bizony a közszolgáltatásokat, a tevékenységeket, az ellátási 
formákat, a szolgáltatásokat kell vissza vonni, összébb húzni, alacsonyabb mértékben 
megvalósítani.  
Ennek a gyökerei, nem az általa említett néhány évben vannak. Ezek, úgy gondolja, hogy az 
önkormányzati rendszer kialakítása és működése során keletkeztek, de ahogy mondta, ez a 
kutatók dolga. Beszél inkább Nagyatádról.  
A következő évben, amikor a dolgaikról, feladataikról gondolkodnak, megnézik, hogy milyen 
lehetőségeik vannak a gazdálkodásban. Először is áttekintik az állami költségvetés 
önkormányzatokra vonatkozó számait. Természetesen a költségvetési törvénytervezetről 
beszél. Megpróbálják kiszámítani, hogy mire számíthatnak, mire várhatnak az állami 
támogatásokon keresztül. Úgy gondolja, nem fognak emelkedni az önkormányzatokat 
megillető normatív támogatások, és más állami csatornákon keresztül sem számíthatnak arra, 
hogy 2012-ben több pénzhez jutnak, mint 2011-ben. Abban bíznak, hogy nem fordul 
rosszabbra. Úgy gondolja, hogy a kormányzatnak nem szándéka, hogy tovább nehezítse az 
önkormányzatok helyzetét. Várhatóan egy szinten tartás valósul meg az állami támogatásokon 
keresztül. Ha a bevételek mentén haladnak tovább, akkor szembesülniük kell azzal, hogy 
tényleg nagyot változott a világ. Az ország legtöbb településén és térségében az ingatlan piac 
teljesen lelassult, alig történnek adásvételek. Ez azért érdekes, mert az önkormányzat az 
elmúlt évek során 100 milliós nagyságrendben tudott vagyonértékesítést megvalósítani, 
folyamatosan minden évben. Az idén ez drasztikusan lecsökkent. Már tavaly is jóval kisebb 
mértéket tudtak teljesíteni. Ez azt jelenti, hogy az ingatlan értékesítésből 2012-re nem 
számolhatnak azzal a 100 milliós nagyságrendű bevétellel, mint a korábbi években. 
Nyilvánvalóan egy nagyon fontos eleme a tervezésnek, hogy erre biztonsággal nem lehet 
számítani, ezért le is írták, hogy nem szabad tervezniük ezt a tételt, mert a realizálása nagyon 
bizonytalan. Az önkormányzat intézményei és maga az önkormányzat, saját bevételekkel is 
rendelkezik. A vagyonuk hasznosításából származó bérleti bevételeikre továbbra is 
biztonsággal számíthatnak. Ezek is nagyon jelentős, több 10 milliós tételt tesznek ki. Azonban 
látni kell, hogy a lakosság egy részének fizetőképessége romlott az elmúlt időszakban. Ez a 
különböző díjak befizetésénél jelenik meg (térítési díjak, bérleti díjak). Így, ha ezek kevésbé 
vagy alacsonyabb szinten teljesülnek, akkor ezeket az önkormányzatnak vissza kell pótolni, 
mely bevétel kiesést, csökkenést fog eredményezni. Ezek a 2008-ban kezdődő gazdasági 
válság következményei. Lehet, hogy ezek a dimenziók talán nem pontosan illeszkednek a 
gondolkodásba, de beszélni kell erről. Mind a két dolog, amiről szót ejtett, ennek a 
következménye. Sőt, az állami támogatások alakulása is a gazdasági válság következménye, 
mint ahogy az is, hogy ebben az összefüggésben a helyi adó bevételeknél, a gazdasági 
teljesítményhez teljesen kötött iparűzési adó bevételnél sem számítanak, kalkulálnak, nem 
tudnak tervezni nagyobb bevétellel, mert a gazdasági teljesítményt a mostani gazdasági 
környezet nem serkeni, és nem növeli. Tehát nem tudnak ott több forráshoz jutni. Azzal is 
számolniuk kell, hogy a kiadásaik nőni fognak, mégpedig az ÁFA emeléssel, az inflációs 
hatással (2 % ÁFA növekedés, 4% infláció). Az energia ár – pesszimistán fogalmazva – 
növekedésével is számolniuk kell. Azzal is – ami egyébként örömteli – hogy az 
önkormányzati alkalmazottak kötelező bértábla szerinti illetmény emelése, bérnövekedése 
meg fog valósulni. Tehát a soros előrelépők január 1-től béremelést fognak kapni, melyhez 
kompenzálást vagy többletforrást nem fog kapni az önkormányzat. Ez a kiadásnövekedés a 
saját bevételeik terhére teljesíthető, ami újabb tételt jelent. Összességében 100 + 100 millió 
Ft-nyi pozícióromlással kell számolniuk a 2012-es évre vonatkozóan. Ez egy nagyságrend, 
melyet pontosítani lehet, és fogják is, akkor, amikor ténylegesen ezekről kell majd beszélni. 
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Van egy tényező, ami kevésbé kiszámítható, de beszélni kell róla, mert jelentősen 
befolyásolni fogja a gazdálkodásukat és a munkájukat is. Nagyon sok átalakítást hajtottak 
végre, valósítottak meg Nagyatádon. Ezek mindig a valós helyzethez alkalmazkodó, vagy az 
alkalmazkodásukat szolgáló változtatások voltak (intézményi struktúra, szervezeti 
változtatások). Azt gondolja, hogy ezek helyes, és az idő és reálfolyamatok által igazolt 
lépések és döntések voltak. Most egy új szereplő lépett fel. Ez pedig az állam. Az várható, 
hogy háromirányú, meghatározó jelentőségű szervezeti változás történik az önkormányzatok 
vonatkozásában, és nyilván Nagyatádon is. Az egyik a közoktatás átszervezése. Tehát ha az 
ősz folyamán elfogadják a köznevelési törvényt és az önkormányzatokról szóló törvényt, 
akkor várhatóan szeptember 1-jétől az közoktatási intézmények állami fenntartásba kerülnek. 
Ez Nagyatádon a kollégiumot, a gimnáziumot és a Nagyatádi Közoktatási Intézményt fogja 
érinteni, mely azzal kezdődik, hogy az NKI-t át kell szervezni, mert le kell választani az 
óvodát, amely viszont települési önkormányzati fenntartásban marad. A másik – legközelebbi 
változás – hogy január 1-jétől az önkormányzati tűzoltóság helyett, állami tűzoltóság lesz. A 
harmadik változás, hogy várhatóan 2012. július 1-jétől járási hivatalok fognak felállni, 
működni, tehát bizonyos állami jellegű igazgatási feladatokat, ehhez a hivatalhoz fognak 
átcsoportosítani. Ez pedig az önkormányzat és a polgármesteri hivatal tevékenységét is érinti, 
hiszen amit látnak, illetve gondolnak – az okmányiroda, gyámhivatal, építéshatóság – a járási 
hivatalhoz fog kerülni. Mindezek alapján, talán mindenki számára jól látható, hogy a ma 
meglévő intézményi struktúra hogyan változik. Azért fontos, mert egyrészt ez egy sokkal több 
munkát jelentő év lesz, mint az előző. Nagyon sokat kell dolgozni az önkormányzatnak is, 
hiszen nem úgy van, hogy automatikusan minden a helyére kerül. Ennek nagyon komoly 
előkészítő, átadás-átvételi és utógondozó munkája lesz, amit az önkormányzat dolgozóinak 
kell elvégezni. Ez lesz a 2012-es év feladata. Gazdálkodásuk szempontjából még jól is járhat 
az önkormányzat. Elmondja, hogy pénzügyi-gazdasági szempontból nagyon jelentős 
nagyságrendben járulnak hozzá a közoktatás finanszírozásához. Ha ezt állami fenntartásba 
viszik, akkor nyilván nem kell az önkormányzatnak hozzájárulnia, hiszen nem az 
önkormányzat lesz a fenntartó, nem ő lesz felelős a működtetésért. Azok az államigazgatási 
feladatok, amelyek ma a polgármesteri hivatalban vannak, több pénzbe kerülnek az 
önkormányzatnak, mint amennyi pénzt kapnak értük (Pl. húsz egységbe kerülnek és tíz 
egységet kapnak). Tehát a saját pénzükből tesznek hozzá. Ha ezek állami feladatok lesznek, 
nem kell hozzátennie az önkormányzatnak. Anyagilag, pénzügyileg, gazdálkodás 
szempontjából jó lenne, de nem így lesz, hanem valamely – jelenleg önkormányzatokat illető 
– helyi bevételeket is visznek. A kérdés ennek a kettőnek a szaldója. Ott dől majd el, hogy 
pénzügyileg, a gazdálkodás szempontjából hogyan járnak. Ezért is van jelentősége annak, 
amit az előterjesztés is tartalmaz. Az, hogy helyi adó szerkezetén és mértékén változtatni 
javasolnak azért, hogy legyenek biztos, kiszámítható, az önkormányzatnál hosszú távon is ott 
maradó helyi bevételek. Ugyanis egy nagyon nagy intézményi struktúra, ami ráadásul nem 
kötelező feladat, és amelyeknek a működéséhez alig vagy semennyi pénzt nem kapnak, itt 
marad az önkormányzatnál. Szeretné, ha mindenki értené, amit most elmondott. Ez az egyik 
legfontosabb kérdése a következő évnek. Nem kötelező feladat, ezért az állam nem ad hozzá 
támogatást, de itt van Nagyatádon. Közszolgáltatások helyett szolgáltatásokat biztosítanak 
saját forrásból. De ha a saját forrásaik csökkennek az említettek miatt, akkor teremteni kell 
olyan lehetőségeket, amikből ha nem is ugyanilyen szinten, mint ahogy most van, de továbbra 
is tudják biztosítani a Nagyatádiak számára. Ezek az összefüggései a 2012. év 
gazdálkodásának. Ebből az következik, hogy cselekedniük, változtatniuk kell a működésükön. 
Elmondja, milyen lehetőségeik vannak.  
Egyik oldalon két bevételnövelő lehetőségük van, a másik oldalon pedig egy feladat a 
kiadásoknál. Bevételnövelő lehetőségük egy az ebben az előterjesztésben szereplő helyi adók 
megváltoztatása, a meglévő lakossági kommunális adó emelése. Ez egy súlyos mondat. 
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Nagyatádon a lakossági kommunális adó alanya és tárgya a lakóingatlan és a zártkerti 
építmény és a garázs. 6.800 Ft a lakóingatlan mértéke, 3.400 Ft a zártkerti ingatlan illetve a 
garázs. Ennek az adónak a felső határa 12.000 Ft. Ezt az adót Nagyatádon 1996. január 1-jén 
vezették be. Utoljára 2007. január 1-jével emelték meg. Most arra tesznek javaslatot, hogy 
emeljék meg ezt a bevételi forrásukat. Köszönetet mond a Nagyatádiaknak azért, hogy az 
elmúlt évek során nagyon jó arányban, magasan 95 % körüli önkéntes befizetéssel 
hozzájárultak a város fejlődéséhez és fejlesztéséhet, aminek mindenki számára eredménye 
van. Ezt a lépést úgy tűnik, meg kell tenni. Mértékét tekintve – amire alternatív javaslatok 
vannak – nyilván nem a maximumot akarják. A legmagasabb tétel 9.000 Ft mértékre történő 
emelés. A másik a vállalkozók építmény adója. Erről is beszélni kell. Arra törekedtek – és 
most visszatér egy kicsit a lakosságra is – hogy az elmúlt évek során alacsonyan tartsák a 
kommunális adót. Tájékoztatásul elmondja, hogy Barcson 12.000 Ft. Csurgón 10.000 Ft, 
Marcaliban 8.000 Ft akkor, amikor Nagyatádon 6.800 Ft a kommunális adó. Tudatosan 
törekedtek arra, hogy alacsonyan tartsák ezt a szintet. A vállalkozások vonatkozásában pedig 
van egy adófajta az iparűzési adó, mely mindenütt, ahol érdemleges gazdasági tevékenység 
zajlik, be van vezetve. Ez az a forrás, ami életben tartja és segíti az önkormányzatok 
működtetését. Mértéke 2 %. Amikor lehetett, differenciálták Nagyatádon ezt az adófajtát. Két 
kategóriát állapítottak meg. Az egyik a kereskedelem, pénzintézet, biztosító társaság, ahol az 
utolsó időszakban a 2% volt az adó mértéke. A másik a termelő tevékenységet folytató, nagy 
foglalkoztatást biztosító, munkahelyek zömét fenntartó, ami 1,8 % volt. Az EU-s 
jogszabályok miatt ezt a differenciálást fokozatosan ki kellett vezetniük, így egyöntetűvé vált. 
Minden évben a költségvetési koncepcióban leírták, hogy emellett helyi szinten építmény és 
telekadó vethető ki, úgy a lakosság, mint a vállalkozások irányába. Minden alkalommal úgy 
döntött a testület, hogy nem vetik ki. A mostani javaslat is azt tartalmazza, hogy 
végiggondolva a lehetőségeket nem akarják a telekadó megállapítását sem a lakosság, sem a 
vállalkozások irányába, és nem akarnak változtatni a lakosság vonatkozásában a kommunális 
adón. Az építményadó jóval nagyobb teher lenne a lakosság számára, mint a kommunális adó. 
A vállalkozásoknál pedig differenciáltan szeretnék azt az adófajtát bevezetni. Tájékozódtak, 
és valamennyi körülöttük lévő városban jelen vannak ezek az adófajták, sőt telekadót is 
alkalmaznak. Ha éves 50 millió Ft-nyi bevétellel számolnak, akkor 10 év alatt 500 millió Ft. 
Tíz év óta bevezethették volna, de nem tették. Most viszont eljutottak oda, hogy meg kell 
tenniük ezt a lépést. Mértékét pedig mindenképpen olyan szinten szeretnék meghatározni, 
hogy egyrészt a differenciálás érvényesüljön, ugyan ebben a szegmensben, amiről az előbb 
beszélt, differenciáltan jelenjen meg, a mértéke pedig olyan legyen, ami megfizethető, 
teljesíthető és nem gátolja a gazdasági tevékenységet. A másik oldal a kiadások. Azt látja, 
hogy holnaptól csökkenteniük kell a kiadásaikat minden vonatkozásban. Kéri az intézményeik 
vezetőit és valamennyi kollégáját, munkatársát, dolgozóikat, hogy mindenki a maga helyén 
törekedjen arra, hogy csökkentse a kiadásokat. Ez a biztos és szükséges út. Ha ezt nem végzik 
el, nem teszik meg, akkor nem tudják az említett bevételnöveléssel a helyzetet rendezni. 
Csökkenteni kell a kiadásokat, ezt gyakorlatilag gond nélküli, apró lépésekkel is meg lehet 
tenni. Lesznek olyan lépések, amelyek kényelmetlenebb helyzetet teremtenek a munkavégzés 
során. Lesznek létszámleépítések, létszámcsökkentések, intézmény átszervezések, 
szolgáltatásokra vonatkozó csökkentések, időben, mennyiségben és egyáltalán. Ezeket a 
lépéseket meg kell tenniük azért, hogy a legfontosabb kötelező, és a lakosság számára fontos 
kiemelt feladataikat megfelelő módon a továbbiakban is finanszírozni tudják. Erről szól 
tulajdonképpen a költségvetési koncepció.  
Ő most csak a helyzetet értékelte, és a rosszabb oldaláról beszélt. Ha együttműködnek, ha 
kölcsönösen egymásra figyelve keresik a megoldásokat, akkor sokkal könnyebben célba 
jutnak. Kevesebb sérelemmel, keserűséggel, problémával, mint ha konfliktusokat gerjesztve, 
de akkor is meg kell ezt tenni. Nehogy valaki azt gondolja, hogy csak Nagyatádon beszél a 
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polgármester így. Ma, Magyarországon ezt kell mondania a polgármestereknek. Nem arról 
van szó, hogy mit gondol a polgármester, a pénzügyi irodavezető és a képviselő-testület. 
Nem. Arról van szó, hogy van egy feladat, melyet meg kell oldani azért, hogy a 2012-es év 
mindezzel együtt, ezután, sokkal biztosabb, letisztultabb és pénzügyi-gazdálkodási 
szempontból jobb helyzetben legyenek. Úgy gondolja, hogy elérhető ez a cél elérhető, ezért 
következetesnek kell lenni, különben nem tudják megcsinálni. Csupán arról van szó, hogy a 
feladatban közös nevezőre kell jutni, azt következetesen megvalósítani és végrehajtani. 
Sérülések lesznek (érdeksérelmek, egyéni nehézségek). Segíteni kell mindenkinek akinek 
csak lehet. Minden eszközt fel kell használniuk arra, hogy a munkatársaik, kollégáik minél 
kisebb veszteséggel tudjanak áthaladni ezen az időszakon, de e nélkül, konfliktusok, 
nehézségek nélkül, ezt most nem lehet megoldani. Partnerséget kér mindenkitől, a 
nagyatádiaktól, az intézmények vezetőitől és a képviselő-testülettől. Úgy látja, végiggondolva 
mindazt sokkal részletesebben és szerteágazóbban, mint ahogy beszélt róla, hogy ez a helyzet 
megoldható, kezelhető, de ehhez arra van szükség, hogy jól határozzák meg a célokat, hogy jó 
döntéseket hozzanak. Olyan értelemben jó döntéseket, hogy az elérendő célt szolgáló 
döntéseket tudjanak hozni.  
 
A közmeghallgatás menete megegyezik a képviselő-testületi ülés menetével.  

A közmeghallgatáson résztvevők részéről először kérdések, majd vélemények-hozzászólások 

következnek.  

 
Megérkezik a közmeghallgatásos ülésre Simonovics Józsefné képviselő. 

A képviselő-testület létszáma: 10 fő.  

 
Kérdések: 
 
Seres József választópolgár: 
Köszönti a képviselő-testület tagjait és a televízió nézőket. 
A polgármester úr által elmondottak nagyjából fedik a valóságot, viszont a jövő évi 
költségvetést olvasva merültek fel kérdései. 
Az állampolgárok számára nem tiszta, hogy mekkora adóssága van a városnak? Mire 
számíthatnak 2012-ben? Ha az oktatást és a tűzoltóságot az állam átveszi, mekkora anyagi 
haszon lesz? – mert nyilvánvaló hogy lesz, hiszen most az önkormányzat járul hozzá, utána 
pedig az állam fog hozzájárulni.  
Az idegenforgalommal kapcsolatban kérdést tesz fel Kárpáti László alpolgármester úrnak.  
A strandok illetve a fürdők, létesítmények sajnos nem nyereségesek. Volt-e vagy van-e arra 
lehetőség, hogy ezeket az intézményeket államosítsák? – tekintettel arra, hogy ez Nagyatád 
Város Önkormányzatának nagy kiadás.  
Szeretné megkérdezni, hogy ki a kórház tulajdonosa? Most ünnepelte a kórház a 35. 
születésnapját. A 35 év alatt semmilyen felújítás nem történt. A kórház épületének É-i oldala 
balesetveszélyes. Az intézménybe történő bejutás korszerűtlen. Elektromos bejárati ajtót 
kellett volna már rég beépíteni. Éppen a napokban tapasztalta, hogy egy 84 éves néni, alig 
tudta kinyitni az ajtót, mert olyan nehéz.  
A pályázatokba szerepel-e a Művelődési Ház további folytatása? Tudják, hogy nem az 
önkormányzat a hibás. Hallották, hogy a vállalkozó, kivitelező tönkrement. Sajnos a város 
közepén lévő létesítmény így nagyon csúnyán néz ki.  
Bodvicán a tiszti lakótelephez kivezető járda felújítása szerepel-e a jövő évi költségvetésben? 
Ha nem szeretné javasolni a tervezését. A bodvicai szőlő is arra van, szükséges lenne 
kerékpárúr illetve járdát építésére. Az úttesten babakocsit toló anyukák életveszélyben 
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vannak, tekintettel arra, hogy nagyon kanyargós az úttest.  Úgy gondolja, hogy a város 
peremén élő embereknek is jár az, ami a város központjában élőknek.  
A gyümölcsösben mikor lesz járda? – tekintettel arra, hogy ott is balesetveszélyes, és hiába 
van kint a 30 km/h sebességet korlátozó tábla. Nagyon fontos lenne a lakosság számára. 
Nem csak a város centrumát tekintve kellene városfejlesztésben gondolkodni, hanem a város 
peremén élőkre is gondolni kellene.  
A városi strand nagyon szépen meg van csinálva    
Nem tudja, mennyi pénze van a városnak ilyen célokra, de ha ezeket a gondokat megoldanák, 
akkor talán a kint élők is megértenék, hogy ide tartoznak. Nem Taranyhoz és nem Lábodhoz, 
hanem ide Nagyatádhoz tartoznak.  
 
Ormai István polgármester:  
Ha a tűzoltóság, és az oktatás elkerül – várhatóan elkerül –, plusz a hivatal tevékenységének 
egy része, nyilván csökkenti a kiadásaikat, mert jelenleg saját pénzből is hozzá kell járulni. 
Azonban az várható, hogy bizonyos önkormányzati saját bevételeket is, ezzel együtt az állam 
magához von, tehát jó esetben null szaldóval zárják, azaz nem járnak jobban.  
A kórház, Nagyatád Város Önkormányzatának tulajdona. Három alapvető fejlesztési cél reális 
a kórháznál. Az első, mely előkészítés alatt van, és amiről úgy gondolják, hogy ott, 
tulajdonképpen a nagyatádi kórház számára elkülönített pénzügyi alap már van, ez a 
nővérszálló és volt infúziós labor bázisán egy új részleg kialakítása. Be kell hozniuk az 
Ötvöskónyi részleget. Így azt az épületet ki kell üríteniük. Gyakorlatilag ott egy teljesen új, a 
kérdésben megfogalmazott igények szerinti épületrész fog kialakulni, és néhány ponton a 
hotel épület, az udvari belső épületek kerülnek korszerűsítésre. A másik, ami a kérdésre 
megadja a választ az, hogy abban gondolkodnak, hogy a kórháznál ésszerű és célszerű lenne – 
és a mai testületi ülésükön is tárgyalnak erről egy napirendet – egy komplex energetikai 
beavatkozást végezni. Ez azt jelentené, hogy egy új termál kút fúrásával termálvizet vinnének 
a kórházhoz. Ez biztosítaná a fűtési és a használati meleg víz energiáját. Ez az egyik része. 
Ezzel együtt egy épületenergetikai korszerűsítést kell megcsinálni, melynek két fő eleme van. 
Egyik a belső fűtőrendszer kicserélése, a másik pedig a külső hőszigetelés (nyílászáró csere és 
külső fal hőszigetelés). Ez oldhatja meg azt a problémát, amit említett. Ezen dolgoznak. Saját 
pénzből nem tudják ezeket megcsinálni, de nyilván lesznek olyan EU-s pályázatok, aminek 
bevonásával lehetséges lesz.  
A Művelődési Házat folytatni akarják. Most dolgoznak az új kivitelező kiválasztásán. Jövő 
ilyenkorra várható hogy elkészül. Folyamatban van az új kivitelező közbeszerzési eljárás 
során történő kiválasztása. 
Egyetért azzal, hogy mindenütt fejleszteni kell a városban. A gyümölcsösben építettek – talán 
2010-ben – utat, csapadékvíz elvezető árkot az egyik utcában. Tehát dolgoznak ott is, 
Bodvicán is. Például az Erzsébet téren a járdát, Kivadáron egy nagyon hosszú járdaszakaszt – 
a Háromfai utcában – csináltak meg. A Zrínyi utcában mindkét oldalon megcsinálták a járdát, 
új aszfaltburkolatot a Kápolna utcában. Dolgoznak ezeken a területeken, csak korlátozottak a 
lehetőségeik. Akkor lehet ebben új lendületet venni, ha lesznek újra olyan pályázati források, 
amelyek most már 4 éve nem voltak, ezek pedig az úgynevezett decentralizált (haza, magyar 
források), melyekre megyei szinten lehetett pályázni. Tehát nem a bonyolult, nehéz és csak 
bizonyos célokra felhasználható EU-s pályázat. Ebbe a kategóriába belefér a járda, az 
autóbusz öblözet, a gyalogátkelőhely. Seres István figyelmébe ajánlja Nagyatád Város 
Önkormányzat Városfejlesztési Programját, mely a honlapon is elérhető. Abban található egy 
külön fejezet, melyben tételesen fel van tüntetve, hogy mely városrészben milyen munkákat 
terveznek elvégezni.  
Ebben az anyagban leírják, hogy 2012-ben a hosszúlejárató fejlesztési hitelek törlesztésére 
22.162 eFt-ot kell fordítaniuk. Tehát ennyi a hitel teher. Ezek a hosszúlejáratú hitelek a 
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hosszúlejáratuk miatt, az éves kötelezettség szempontjából nem jelentenek lehetetlen dolgot. 
Nem ez a probléma. Van egyébként egy kötvényünk, ami ebben nincs bent. Szintén ennek az 
ülésnek a keretében tárgyalnak majd arról, hogy prolongálják a tőketörlesztést, és egy későbbi 
időpontban kezdik el. A problémát az okozza, hogy a városműködtetés – ez alatt mindent kell 
érteni – többe kerül, mint a beszedhető bevétel. A kettő között több 100 milliós 
nagyságrendnyi különbség van. Tehát többe kerül a városműködtetés, mint a bevétel.  
 
Kárpáti László alpolgármester: 
Ebben az előterjesztésben szerepel nagyatádi intézmények átgondolása, átalakítása, 
átstrukturálása, ami a nagyatádi fürdőket és strandokat is érinti.  
Azt gondolja, hogy ma a fürdők és strandok üzemeltetése mindenhol településenként vállalt 
feladat. A hatékonyabb működésre irányuló vizsgálatát próbálják meg ebben az 
előterjesztésben javasolni.  
Az államosítással kapcsolatban egy dologra tud gondolni. A gyógyfürdőn van egy 
gyógyászati részleg, amelyre nem tudni, hogy igényt tart-e majd a jövő kórház üzemeltetője – 
az állam – ahogy régen is történt.  
El kívánja mondani, hogy annak ellenére, hogy a vendéglátás nem fénykorát éli, a Nagyatádi 
strandfürdő hozta a terveket, sőt azon felül teljesített. Az ott dolgozók nagyon bölcsen 
kitalálták azokat a kedvezmény lehetőségeket – gondol itt a 16 óra utáni kedvezményekre – 
amelyet statisztikák szerint nagy részben a nagyatádiak vettek igénybe, miután még nem 
alakították ki a Nagyatád kártyarendszert. Dolgoznak rajta, elképzelések vannak ez ügyben. 
Igazából a város árbevétele nem közvetlen csak a strandfürdő bevétele. Azt gondolja, hogy a 
hatékony működtetést kell megszervezniük, átgondolniuk, átalakítaniuk, hanem az 
idegenforgalom egyéb területén lévő árbevételt (tehát szállodák, vendéglők) és az abból 
befolyt adók, gondol itt az idegenforgalmi adóra. Szerencsére körülbelül a tervezett 3,5 millió 
Ft idegenforgalmi adót ebben az évben be tudják szedni, és a jövő évet illetően minden 1 Ft-
jához 1,50 Ft-tal lesz kiegészítve az állam oldaláról. Tehát gyakorlatilag a város feladata a 
fürdőknek és a külső szolgáltatóknak a hatékony üzemeltetése, ami általában ma 
Magyarországon deficites. Ezt az egyéb irányból lévő adókból, és ennek a közvetett 
bevételeiből kell, hogy fedezze. Valóban még nem tartanak itt, de erre törekednek. Ebben az 
évben megalakult, és be is lett jegyezve a TDM egyesület. Amely azért látszik egyelőre 
passzívnak, mert szeptemberben azt a bizonyos TDM egyesületekre vonatkozó állami forrást, 
azaz pályázati rendszert, befagyasztották. Várhatóan a következő évben a fel nem használt 
pályázati pénzeket ugyanúgy vissza fogják forgatni a turizmusba, ezért startra készen várják, 
hogy forráshoz tudjanak jutni. Pályázati pénzre várnak, hiszen erre hitelt felvenni nem tudnak. 
Úgy tűnik, hogy prioritása van a turizmusnak, a desztináció támogatásának, hiszen a kormány 
és az idegenforgalmi bizottságok is mind ezt nyilvánítják ki. Abban a pillanatban startra 
készre fogják tenni a TDM egyesületet, amennyiben látják, hogy januárban kiírásra kerül az 
első pályázati lehetőség. 
 
Seres István választópolgár: 
Nem kapott arra a kérdésére választ, hogy mennyi a város jelenlegi adóssága?  
 
Ormai István polgármester:  
Milyen szempontból kérdezi? 
 
Seres István választópolgár: 
Mindösszesen mennyi. 
 
 



 9 

Ormai István polgármester:  
Erre a kérdésre hosszabban válaszol.  
Akkor, amikor külső forrás bevonásához nyúl az önkormányzat, akkor annak valami célja 
van. Milyen célból vett fel az önkormányzat hitelt? – mert ugye a hitelekről beszél.  
Van egy hitelük, amit 2010 őszén teljes egészében visszafizettek. 150 millió Ft-ot vettek fel a 
sportcsarnok építésére. Ez volt a legelső hosszúlejáratú hitele a városnak. 10 év alatt került 
visszafizetésre.  
Fejlesztési hitelt vettek fel a Széchenyi tér 16-18. számú bérlakások építésére. Fejlesztési 
hitelt vettek fel a strandon lévő úgynevezett élménymedence létrehozásakor az önrészre. 
Egyébként minden esetben – egy kivétellel, amit majd mond – az önrészek kiváltására, 
fedezetére vették fel. Az önkormányzat megvásárolta 100 %-ban hitelből a dél-somogyi 
irodaházat, mely állami tulajdon volt, és a SEFAG volt a kezelője. Valamint hitelt vettek fel a 
városközpont felújítására (Széchenyi tér, a régi posta épület átalakítása, gyógyfürdő külső 
felújítására), a kollégium és gimnázium rekonstrukciójára.  
Legutoljára a Bárdos iskola felújítása zajlott, és az utolsó fejlesztési hitel kontingensük pedig 
a városközpont, vásárcsarnok, piactér, művelődési ház rekonstrukció önrészére vették fel.  
Ezeknek az önrészére vették fel a hiteleiket, amelyeknek az összes állománya 460 millió Ft. 
Kibocsátottak kötvényt, ez három célra került felhasználásra. A nagyon rossz (10 % feletti) 
kamatozású régi hitelekre, a kórháznak adtak pénzt – akkor még az önkormányzat 
fenntartásában működött –, és bizonyos fejlesztésekre használtak fel. Ez 900 millió Ft-nyi 
kibocsátás volt, ami most egy jóval magasabb összeget képvisel, de ez a svájci frank 
árfolyamától függ. Ezek azok a hitelek, amelyek hosszúlejáratú kötelezettségei a városnak. Ha 
összeadják, akkor ez egy 1 milliárd 600 millió Ft. Ez egy nagyságrend, reméli, hogy 1 
millióval nem kérik számon rajta. Nem szabad elfelejteni, hogy ezek hosszúlejáratúak, tehát 
van, amelyik 2025. táján fog lejárni.  
Megkérdezi Seres Istvántól, kielégítőnek tartja-e a választ.  
 
Seres István választópolgár: 
Igen. Köszöni szépen a válaszadást.  
 
Bakos József választópolgár: 
Tisztelt Képviselő-testület! A mai napra rendelt szent evangéliumot, úgy, mint a jövő évi 
koncepciót az I-III. n.évi beszámolót és a várható jövő évi ismert prognózisokat többször 
elolvasta, többször meghallgatta. Nem egy kérdésben osztja a döntéshozók véleményét, de 
van néhány dolog, amiben más a meglátása, az álláspontja. Mielőtt eltérő véleményének 
hangot adna, szeretne néhány úgymond kontrolláló kérdést feltenni néhány döntéshozónak. 
Hogy megkímélje őket a jegyzeteléstől és elkerüljék az esetleges félreértéseket, megkéri a 
jegyzőkönyvvezetőt, hogy az általa írt írásos kérdéseit adja át az érintett képviselőknek. Ez 
idő alatt felolvassa, hogy mindenki tudja kiről és miről van szó.  
 
Ormai István polgármester:  
Mielőtt folytatná Bakos úr, hozzájárulok a kérdések kiosztásához.  
 
Bakos József választópolgár: 
Megköszöni a polgármester úrnak a lehetőséget. Ha már megszólította a polgármester úr, kéri, 
engedje meg, hogy gratuláljon a tavalyi fellépése eredményességéhez. Sikerült elijeszteni a 
választópolgárokat, hogy megtiszteljék többen is a közmeghallgatást, hiszen ahogy elnézi a 
jelen lévő hallgatóságot, írd és mond ketten vették a bátorságot, hogy megjelenjenek. Ha 
esetleg elfelejtette… 
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Ormai István polgármester:  
Rosszul csinálod kolléganő! Majd amikor mondja a Bakos úr.  
 
Bakos József választópolgár: 
Nem. Nyugodtan ki lehet osztani. Látja, hogy megint igyekszik a polgármester úr megzavarni 
gondolatait. Tehát a fonalat visszavéve, emlékezteti a polgármester urat arra, hogy tavaly 
„beléfojtotta” törvénytelenül a szót. 
 
Ormai István polgármester:  
„Az nem itt volt, hanem a megyein…” 
 
Bakos József választópolgár: 
Nem, az itt volt. Jegyzőkönyv és videofelvétel van, és utána az SZMSZ módosításával 
legalizálta. Tehát az ideje most korlátozott, de csak a véleménynyilvánításnál.  
Azért adta oda a kérdéseket, hogy miközben felolvassa, érlelhessék magvas gondolataikat és 
kielégítő választ tudjanak adni a felmerülő kérdésekre.  
Elsőnek a korelnök Dr. Novák János képviselő úrtól, bizottsági elnöktől kérdez: 
A jelenlegi szerződésre úgy emlékszik, hogy volt néhány sor apró betűs kitétel, mely szerint 
idő előtti teljesítés esetén – nem emlékszik a %-ra, de lényeg az, hogy pótlékot – pótlékot 
tartoznak fizetni. A hitel volumenének figyelembe vételével ez nem csekély összeg. A 
kérdése, hogy látta-e a szerződést, akár a most érvényest, akár a tervezet újat?  Hogy 
emlékszik rá, van-e ilyen apró betűs rész, vagy ő emlékszik rosszul és semmi ilyen 
kötelezettség nem terheli az önkormányzatot. A jelenlegi ismeretei illetve tudomása szerint, 
jelenleg mennyi a város teljes kötelezettség állománya? Az elnök úrtól nem olyan választ vár, 
mind a polgármester úr. Nem kell részletezni, 100 milliós nagyságrendben kérdezi, hogy 
véleménye szerint, összesen most mennyi – hangsúlyozza a félreértések elkerülése végett nem 
hosszú, nem rövid, hanem – a város, az önkormányzat kötelezettség állománya, benne a 
kifizetetlen számlákkal, mindennel együtt.  
A bizottság által megszavazott kötvénykiváltással kapcsolatban – amit az előbb említett – van 
egy kitétel, legalábbis úgy gondolja, hogy a papíron rajta van.  
Mi indokolja, az adó felderítési jutalomkeret fenntartását, illetve felső határának 3 millió Ft-
ban történő megállapítását?  
Sasvári Tamás elnök úrtól kérdez: 
A koncepcióban tervezett létszámleépítésektől és egyéb takarékossági intézkedésektől 
körülbelül milyen nagyságrendű, milyen volumenű megtakarítást remél? Természetesen 
független attól, hogy jövőre elég sok változás bekövetkezhet. Mégis valamit az ismert 
prognózis alapján kell tudni datálni, hogy jövőre körülbelül mennyivel lesz több a 
kötelezettség.  
Mekkora költségvetési hiánynövekedés várható jövőre? – ez az, amit említett a kalkulációs 
elemek változásának függvényében, illetve ismeretében.  
Megítélése szerint a kötvénykiváltás milyen volumenű többletköltséget terhel az 
önkormányzatra, a kamat, a türelmi idő és a futamidő növekedése tekintetében? - itt sem Ft-os 
pontosságra gondol, hanem 100 milliós nagyságrendre.  
Dr. Orbán Csaba képviselő úrtól, elnök úrtól kérdez:  
Miként értelmezi a sportra szánt állami támogatás növekedésével egy időben tervezett 
sporttámogatások csökkentésének tervezetét?  
Volumenében tervezik csökkenteni az érintett szervezetek támogatását vagy az állami 
támogatás növekedésének függvényében? Esetleg az önkormányzati tehervállalás csökkentése 
az elképzelésük?  
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A kötvénykiváltás megszavaztatása előtt, tudta-e, illetve tudja-e a jelenlegi és az új 
kötvénynek mennyi a kamata? 
Tudomása szerint éves szinten mit jelent a változás, illetve Ft-ban milyen volumenű 
többletköltség jelentkezik? – 10 millió nagyságrendű pontosságra gondol.  
Kárpáti László alpolgármester urat kérdezi: 
Rossznyelvek szerint a testületben elfoglalt helyétől erősen balra tart. Reméli, érti, hogy mire 
céloz! A szóbeszéd, amit a polgármester úr cáfolt, mégis bekövetkezne, miből teljesítené a 3 
év türelmi idő lejárta után a kötvénykamat mellé esedékessé váló törlesztő részletet?  
Mit remél a maya naptár jóslatának beteljesülését, vagy a megyeihez hasonló kormányzati 
mentőövet? 
Tudomása szerint a kötvény biztosítékaként, a hitelező banknak felajánlott jelzálog ingatlanok 
milyen volumenű értéket képviselnek? – itt is 100 milliós pontosságra gondol.  
 
Ormai István polgármester:  
Komolyra fordítva a szót. Látszólag egy nagyon kedves jelenet részesei, de ez nem az. Most, 
Nagyatád Város Önkormányzata 2012-es költségvetési koncepciójának közmeghallgatásos 
képviselő-testületi ülése van. Minden szabály és a józanész is azt mondja, hogy a 
közmeghallgatás célja az, hogy az érdeklődő állampolgárok kérdéseikre választ kapjanak, 
kifejthessék véleményüket, nézeteiket. Tehát az, hogy valaki eljön a közmeghallgatásra, és ő 
megmondja, hogy kitől vár választ mely kérdésére, ez a demokrácia szabályai szerint 
lehetséges. Azaz megteheti, elmondhatja, de teljesíteniük nem kell. Az illető úr, aki most részt 
vesz a közmeghallgatáson…. …ez, abszurdum.  
A képviselő-testület tagjainak elmondja, hogy azt tesznek, amit jónak látnak, de semmi nem 
kötelezi őket arra, hogy ezekre a kérdésekre válaszoljanak. Nyilván különböző módon lehet 
ezt a helyzetet megoldani. Ezeket csak azért szerette volna elmondani, hogy ilyen módon, 
ilyen megközelítéssel, degradálva, lejáratva a közmeghallgatás intézményét, nagyon súlyos 
hiba. Mindjárt itt most tetten érhető, hogy vajon miért maradnak távol a józan gondolkodású 
nagyatádiak. Ilyesminek nem akarják kitenni magukat.  
Kéri, hogy aki válaszolni akar, az a gomb megnyomásával jelezze.   
 
Dr. Novák János képviselő, a Városfejlesztési és Gazdálkodási Bizottság elnöke: 
Nem tér ki a válaszadás alól, bár egyetért a polgármester úr által elmondottakkal, hogy nem 
lehet célzottan kérdéseket feltenni. Pontosabban fel lehet, de annak kell rá válaszolni, aki 
leginkább… Pontosan, az előadónak elsősorban. Ráadásul a kérdések keveredtek, mert volt, 
ami inkább a pénzügyi bizottság kérdése kellett volna, hogy legyen, és volt, ami az ő kérdése 
lett volna, de azt az alpolgármester úr kapta.  
Megpróbál azért a kapott kérdésekre válaszolni.  
Mennyi a város teljes kötelezettség állománya? Ez nem neki kellett volna feltenni. Van aki 
ennél sokkal pontosabban tudja. Hazardírozás, hogy plusz-mínusz 100 milliókkal játszanak. 
Még plusz-mínusz 10 milliókkal sem lehet játszani. Nyilván, hogy ezzel az 1,6 milliárdon 
kívül – ami most itt elhangzott – még nagyon sok összeg van. Több szám millió Ft kifizetetlen 
számla létezik még ez mellett. Ezt kár eltitkolni. Pontosan meg lehet kérdezni, hogy mai 
napon ez hogy áll, de akkor fel kellett volna készülnie annak, aki választ ad rá. Tehát úgy 
feltenni kérdés, hogy valaki kapásból, forintra pontos választ adjon, egyszerűen lehetetlen. Ez 
a véleménye, és nem hiszi, hogy a pénzügyi irodavezetője is meg tudja válaszolni. A másik 
az, hogy ha azt mondja, több száz millió Ft kifizetetlen számla van mellette, akkor a bevételt 
is kell nézni. Azt, hogy ezt a 100 milliót mennyi idő alatt és miből lehet kifizetni? Inkább a 
teljesítés ellehetetlenülése, vagy a lehetőségét kell vizsgálni. A lehetőségét pedig a 
költségvetésben próbálja kezelni, azzal együtt, hogy az állam ezeknek a kötelezettségeknek 
egy részét az intézményekkel együtt át fogja venni. Tehát már ezért sem lehet pontos számot 
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mondani. Reméli, hogy az állam által átvett intézményeknek a plusz terhei a várostól 
elmennek, akkor a város elkezdhet egy olyan pályán elindulni, amikor fel tudja dolgozni 
azokat a kötelezettségeket, amelyeket kénytelenek voltak a város fejlesztése érdekében – 
Önnel együtt egyébként, amikor képviselő volt – igénybe venni.  
A kötvénykiváltással kapcsolatosan úgy emlékszik rá, hogy azon a városfejlesztési bizottsági 
ülésen Ön is részt vett, amikor pontos választ kaptak rá, hogy mennyivel jár a 
kötvénykiváltás. A másik pedig az, hogy a kötvény kiváltása szükségszerű folyamata a 
városnak, hiszen nem csak Nagyatád, hanem szinte minden város, amelyik kötvényt bocsátott 
ki – kivétel nélkül – nem tud teljesíteni, pontosan a jelenlegi gazdasági helyzet miatt. A 
bankok kénytelenek belemenni nem csak a bankadóba, hanem abba is, hogy a kötvényeknek a 
futamideje meghosszabbodjon. Nyilván való, hogy ez többletkiadással jár. Ezt mindenki 
tudja. Hosszabb futamidő, több kamat, többletkiadással jár. De hogy előre mennyivel, azt nem 
lehet megmondani, ugyanis a deviza árfolyamváltozása is befolyásolja. Hangsúlyozza, hogy 
itt a pénzügyesek segítsége szükséges pontosítás végett, ha egyáltalán akarnak rá válaszolni.  
Az adó felderítési jutalommal kapcsolatosan elmondja, hogy visszavették a keretet. Az adó 
felderítéssel kapcsolatos jutalmazásoknak a felső határát határozták meg, ez a korábbiakhoz 
képest erősen visszafogott határ. 
 
Sasvári Tamás képviselő, a Pénzügyi Bizottság elnöke: 
A hozzá intézett első kérdésre válaszol. A koncepcióban összesen 6 fő létszámleépítés van, 
ami körülbelül 6-8 millió Ft. Az egyéb takarékossági intézkedéseket nem tudja megmondani. 
Hogy mit remél tőle, durván olyan 40-50 millió Ft megtakarítást a 2012-es évben. Ez csak az 
ő reménye, melyet csak akkor tudnak meg, hogy ha tudják a konkrét intézkedéseket, másrészt 
annak a hatásait kiszámolják.  
A második kérdést, hogy mekkora költségvetési hiánynövekedés várható jövőre a kalkulációs 
elemek változásának függvényében, illetve ismeretében? – nem tisztán érti. Mik azok a 
kalkulációs elemek? 
 
Bakos József választópolgár: 
Tegnap, pontosan a pénzügyi bizottsági ülésen polgármester úr elmondta, hogy 200 millióval 
már előre láthatóan növekszik a költségvetési hiány, ami kormányzati változásokat ismer, 
annak függvényében. Lehet majd 300 is, vagy még több, de lehet kevesebb is.  
 
Ormai István polgármester:  
Mielőtt tovább haladnának, megjegyzi, hogy nem erről beszélt tegnap. Nem esett erről szó.  
 
Sasvári Tamás képviselő, a Pénzügyi Bizottság elnöke: 
Ő sem emlékszik rá. Megköszöni polgármester úr válaszát.  
Nem tudja, hogy mi a kérdés lényege. Úgy tudja, hogy 100-110 millió Ft körüli 
hiánynövekedés várható, de ezt csak akkor fogják megtudni, amikor majd ismerik már a 
kormány konkrét költségvetési normatíváit és leosztott pénzeit. Most folyik a költségvetés 
véglegesítése a parlamentbe, november 30-a a határidő. Amíg ezeket nem tudják, nagyon 
nehéz konkrét adatokat mondani.  
„A kötvénykiváltás milyen volumenű többletköltséget terhel az önkormányzatra ….” 
Egyrészt a morativitás változása, másrészt az árfolyam változása nyilván befolyásolja. 
Fogalma sincs, hogy mennyi lesz az árfolyam jövőre és két év múlva. Az várható, hogy – 
mondhat számokat, sőt mond is, ha nagyon kell – a 2012-es évre durván 20 millió Ft, de 
ennek azért nincs jelentősége, mert az összes többi körülményt és tényezőt is hozzá kell 
számolni, ami az önkormányzat költségvetését érinti. Ez a szám így önmagában nem mond 
semmit.  
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Kárpáti László alpolgármester: 
A három kérdésre pár mondatban szeretne reagálni. Arra, hogy a rossznyelvek szerint balra 
tart csak annyit mond, hogy a frakciójához képest eléggé bal oldalt van. Sokkal jobban bal 
oldalt, nem szeretne tartani. Arra pedig, hogy rossznyelvek szerint elmondja, hogy ha a 
választópolgárokat rossz nyelveknek veszi, az ő nevükben kéri ki magának. 
Azt, hogy a 3 év türelmi idő lejárta után hogy lesz, mint lesz a tőketörlesztés, az nem szerepel 
egyelőre a 2012-es koncepcióban.  
A harmadik kérdésre nem kíván válaszolni. Úgy gondolja, hogy a pénzügyi bizottság 
elnökének kellett volna feltenni ezt a kérdést.  
 
Dr. Orbán Csaba képviselő, a Szociális és Egészségügyi Bizottság elnöke: 
Furcsa kérdéseket kapott ő is. Mindjárt az első kérdést az Oktatási, Kulturális és Sport 
Bizottság elnökéhez kellett volna intézni.   
A sport valóban neki is egy húsba vágó és fontos kérdés. Egyértelmű, hogy az önkormányzati 
tehervállalás csökkentése  az nagyon fontos számukra, még akkor is, ha fáj. A 
sportegyesületek támogatása az önkormányzat részéről nem csak anyagi jellegű. Igyekszik az 
önkormányzat mást-mást segíteni. Ingyen adják az uszodát vagy helységeket. Utazási 
támogatást. Tehát lehet a sportegyesületeket másképp is helyzetbe hozni és segíteni 
(rendezvények támogatása). Biztos, hogy csökkenteni kell az anyagi támogatást, mert olyan 
helyzetben van az önkormányzat. Ezt próbálja az önkormányzat csinálni, hogy nem 
lehetetlenítse el a sportegyesületeket, ahol lehet, segítik őket.  
Másik két kérdés, teljesen pénzügyi. A kötvények kamatának változásáról szól. Ez 
egyértelműen pénzügyi bizottságnak szóló dolog. Azt azért elmondja, hogy a kötvények 
kamata megemelkedik. Ha jól tudja, akkor 1,5 %-ról 4%-ra, plusz a kamatfelár. Jelentősen 
megemelkedik, de ez egyáltalán nem csoda, hiszen tudják, hogy az önkormányzatok milyen 
helyzetbe kerültek és tudják, hogy milyen banki környezetben vannak. Sajnos banki 
szempontból hiteltelenekké váltak az önkormányzatok. Nagyon nehéz hiteleket szerezni. 
Egyértelműen nehezíti ez is az önkormányzat helyzetét. Hogy mekkora összeggel emelkedik 
meg pontosan a kötvény kamat, azt nem tudja megmondani, hiszen pontos számításokat 
igényel.  
 
Bakos József választópolgár: 
Nem ezt várta a polgármester úrtól, de hát ez jutott osztályrészül.  
Először is a kioktatásról. A közmeghallgatás intézménye, az nem arra hivatott, hogy a 
megjelentek azt mondják, amit a polgármester hallani szeretne, bár előre bocsátotta, hogy a 
koncepcióval kapcsolatos a közmeghallgatás. 
Ez mind összefügg a koncepcióval! – amit elmondott, feltett kérdést. Mutassa meg az 
SZMSZ-ben vagy bármilyen törvényben, ami tiltaná! Ugyanis nem csak a polgármesterből áll 
a testület, hanem a képviselőkből, akiket a választópolgárok küldtek a testületbe és 
interjúvolhatók, megkérdezhetők. Ha nem válaszolnak? Lelkük rajta, látják a választók.  
Uraim! Én erre a kérdésre meg arra… 
Kezdjük akkor sorba. Orbán doktor. A bizottsága és személy szerint is…. 
 
Megszólal a hozzászólás időtartamának lejártát jelző hang.  

 
Ormai István polgármester:  
Ez már hozzászólás ugye? 
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Bakos József választópolgár: 
Igen. Igen, igen. Tudom, már nyomná a gombot a polgármester úr, de még van egy pár… 
Kéri a polgármester urat, hogy ne szakítsa félbe, mert rabolja.. 
Kéri az órát visszaállítani! 
 
Ormai István polgármester:  
Megadja a szót Bakos úrnak.  
 
Bakos József választópolgár: 
A bizottsága megszavazta a kötvény kibocsátást, úgy, hogy nem tudta még az elnök sem, 
hogy mit szavaz meg. Megkérdezte az elnök urat. Nem tudott válaszolni, hogy mennyi a régi, 
és mennyi az új kamat. Nem tudja az elnök úr. Ő is megszavazta, meg a bizottság is.  
Sportkérdés. Leírta, mégsem arra válaszolt… 
 
Megszólal a polgármesteri figyelmeztetést jelző hang.  

 
Ormai István polgármester:  
Kéri a közmeghallgatáson részt vevő, jelenleg szereplő állampolgárt, hogy ne 
személyeskedjen. Nem lehet személyeskedni.  
 
Bakos József választópolgár: 
Bocsánat. Polgármester úr! 
 
Ormai István polgármester:  
Az ülés vezetése az ő feladata…. 
 
Bakos József választópolgár: 
Nem vezeti…  
Megint csak meggátolja a véleménynyilvánítást. Nem személyeskedés. Úgy hívják, hogy Dr. 
Orbán Csaba. – polgármester úr.  
 
Ormai István polgármester:  
Ismét megkéri a Bakos urat, hogy ne személyeskedjen.  
 
Bakos József választópolgár: 
Nem kérdezte a polgármester urat. Véleményére sem kíváncsi. Az ülést majd vezeti utána, ha 
ő elment.   
Tehát a kérdése az volt, hogy amennyivel nő a kormányzati támogatás, annyival csökkenti?  
Ezt kellett volna mondani, nem pedig azt, hogy nem tudom.  
 
Közbeszól Dr. Orbán Csaba képviselő, a Szociális és Egészségügyi Bizottság elnöke. 

 

Ormai István polgármester:  
Szeretné, ha Dr. Orbán Csaba is betartaná a képviselő-testület tárgyalási rendjét.  
Kifejezetten felhívja minden jelen lévő figyelmét arra, hogy őrizze meg a nyugalmát. Az 
állampolgár is! 
A tárgy szerint, és egy testületi ülés tárgyalási rendje szerint haladjanak. Öné a szó! 
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Bakos József választópolgár: 
Köszöni a szót a polgármester úrnak. Igyekszik, de ha mindig közbeszól, akkor nem fognak 
haladni.  
Novák doktor. Már volt pénzügyi bizottsági elnök, már minden volt. A korelnök. 20 éve itt ül 
a testületben, ilyet.. 
 
Megszólal a polgármesteri figyelmeztetést jelző hang.  

 
Ormai István polgármester:  
Bakos úr, ne személyeskedjen! 
 
Bakos József választópolgár: 
Bocsánat. Név szerint tette fel a kérdéseket. Nem mondhatom a polgármesternek… 
Kéri a polgármester urat, hogy hagyja végre elmondani a véleményét! Majd ő kikéri magának, 
ha megsértődik, amiért Dr. Nováknak szólítja. Ő nem válaszolt a kérdésére, mondván, hogy 
ez a pénzügyi bizottságra tartozik. Minden képviselőnek mikor felemeli kezét a 
költségvetésre, tisztában kell lenni azzal, hogy mennyi a költségvetési hiány. Az előtte szóló 
is kérdezett a polgármester úrtól. Elnézést a kifejezésért, de „hablatyolt” a polgármester úr. 
Nem mondta meg, hogy hány milliárd a kötelezettség állomány. Évek óta próbálja 
kimondatni, de nem hajlandó.  
Elnök úr! Nem ért egyet ezzel a mentalitással, hogy ez nem az ön asztala. Minden kérdés, 
minden képviselőnek az asztala. Ugyanis felteszi a kezét és megszavazza, amikor az 
napirendre kerül.  
Sasvári úr! Érzi, hogy tudja, hogy mennyi az annyi, de hát a frakció fegyelem kötelezi, és hát 
nem mondhatja ki, hogy a „király meztelen”. A helyzet sokkal tragikusabb. Alábecsüli ezeket 
az összegeket, amiket elmondott. Köszöni, hogy legalább érzékeltette tegnap is, hogy a baj 
nagyobb annál, mint ami látszik, és amiket kommunikálnak kifelé.  
Kárpáti alpolgármester úr! Egy alpolgármestertől ilyen választ…. Derűs optimizmusa az 
töretlen, de a tájékozatlansága az változatlan. – ez az érzése.  
 
Megszólal a polgármesteri figyelmeztetést jelző hang.  

 
Bakos József választópolgár: 
Ő csak idézne… 
 
Ormai István polgármester: 
Kéri a Bakos urat, hogy ne személyeskedjen.  
 
Bakos József választópolgár: 
Kárpáti Lászlónak és alpolgármesternek hívják. Mit mondjon neki? – neki szól a véleménye. 
Megsértődhet, zokon veheti, az ő dolga, de neki szól és nem a polgármesternek. Majd ha a 
balra tolódás bekövetkezik és ő ül ott – ami ellen ugye tiltakozott tegnap polgármester úr – 
akkor majd ő fog tiltakozni, de most egyelőre hagyja meg, hogy ő mondja meg véleményét.  
Tavaly kaptak a polgárok Kárpáti úrtól egy levelet, amiben írta, hogy „Felszólítjuk Ormai 
Istvánt, hogy azonnal állítsa le a nagyatádi polgárok vagyonának elkótyavetélését. 
Megbízatása közeli lejártáig, ne okozzon több kárt a nagyatádiaknak.” 
Alpolgármester úr mit gondol, ez a kötvény kibocsátás nem kótya-vetye? Nem válaszolt arra a 
kérdésére, hogy mennyi volt, milyen értéket képvisel az önkormányzati vagyon, amit 
fedezetül biztosítanak a banknak. Nem válaszolt rá, mert nem tiszta. Szerinte értékbecslés sem 
volt. Na de ez lényegtelen. Alpolgármester úr itt az alkalom. Ha elmulasztotta, nosza rajta 
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szólítsa fel a polgármestert – ne a ciklus végén, amikor lejár ugye a türelmi idő, ne jövő 
nyáron – most, szólítsa fel, hogy fejezze be a vagyon kótyavetyélését, és akár Torgyán módra 
mondjon le! 
Befejezésül a plágiumot elkerülendő, idézi és mindenki figyelmébe ajánlja polgármester úr 
egykori mentorának a legfrissebb sorait. „Mi kellene, hogy dolgaink rendben menjenek? 
Őszinteség, alázat, gazda típusú vezetők. Ebben a nehéz helyzetben az emberek félrevezetése, 
a valóság elferdítése a reményt is megöli.”  
Megköszöni a polgármester úrnak, hogy nem „vágott közbe”.  
 
Dr. Novák János képviselő, a Városfejlesztési és Gazdálkodási Bizottság elnöke: 
Nem sértődött meg. Együtt is voltak hosszú ideig képviselők. Igaz nem túl hosszú ideig, de 
ahhoz elég, hogy megismerjék egymást. Pénzügyi bizottság elnöke sosem volt, a 
pénzügyekhez nem túlságosan ért, de a városfejlesztéshez sincs képesítése. 17 év alatt és az 
egyéb képesítései alapján bátran felmerte vállalni – és most is vállalja érte a felelősséget – és 
mivel a Bakos úr minden bizottsági ülésen ott van, még nem vette észre, hogy 
elégedetlenségét fejezte volna ki, vagy elmondhatta volna négyszemközt is – mert ő korrektül 
– és alaposan áttanulmányozva valamennyi anyagot hozza meg a döntéseit. Azokat is, amiket 
ön most kritizált, és azokat is, amikről együtt döntöttek egyhangú szavazással.  
Nagyon sajnálja már, hogy válaszolt az első kérdésére, ugyanis a pénzügyi bizottság ülései 
után minden esetben megkaphatják a képviselők, hogy pontosan akkor hogyan áll a város 
pénzügyileg, ugyanis az 1,6 milliárdon túl mindig ott van a kifizetetlen számla állomány. 
Amíg ezek a hitelezők nem indítanak az önkormányzat ellen eljárást, addig ez kezelhető, a 
képviselő-testületnek pedig arra kell törekedni, hogy kezeljék. Ő 2 milliárd körül „taksálja” 
most, forintra nem tudja megmondani. Tegnap nem volt a pénzügyi bizottság ülésén, de az ön 
kedvéért ki fogja kérni forintra pontosan. 
A kötvénykiváltással kapcsolatosan akár eltalálta az egyébként nem rá tartozó kérdést Orbán 
képviselő társa akár nem, ez volt az egyetlen kiút és minden önkormányzat ezt követi. A 
jelenlegi banki feltételek között véleménye szerint még mindig a legjobbat választotta az 
önkormányzat.  
Végül pedig a fedezet. Hogy mit jelent a hitelezéssel kapcsolatosan. Azon a bizottsági ülésen 
is itt volt a Bakos úr, amikor az egyik képviselő társa ezt megkérdezte. A fedezetként 16 
lakással többet ajánlottak fel legutóbb a hitelekkel kapcsolatosan. Más ingatlant nem tud, amit 
pluszba felajánlott volna az önkormányzat, és tovább terhelte volna a város költségeit. 
Egyébként ezek az ingatlanok is hasznosíthatók. Vételi szándék esetén kiváltható más fedezeti 
ingatlannal. Nem egy nagy érték egyébként amit az önkormányzat pluszban vállalt.  
 
Kárpáti László alpolgármester: 
Igen, miután valóban felszólította a polgármester urat kétségtelen 1 évvel ezelőtt, ahhoz 
képest meg kell nézni a 2012-es koncepciót. Ingatlan elidegenítés, eladás nincs tervezve. Nem 
kívánja az önkormányzat ebben a gazdasági helyzetben elkótyavetélni azokat az ingatlanokat. 
Különösen nem azért, hogy az működési költségre fordítsák.  
Felhívja Bakos úr figyelmét, hogy több ciklusban ült ebben a képviselő-testületben – lehet, 
hogy az a legfájóbb oldala, hogy nem ül itt helyén – de része volt ennek a kötvénynek az 
előzményének 2007-ben. Hogy most hogy szavazott, hogy nem, ez egy másodlagos kérdés. 
Ez a döntés megszületett. Az, hogy egy időszerű döntés volt-e vagy nem, ezzel nem kíván 
foglalkozni. Viszont, ezt helyre kell tenni. Ez épp olyan, mint a családok által felvett deviza 
alapú hitelek, amelyeket most, kormányzati segítséggel próbálnak helyretenni.  
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Bakos József választópolgár: 
Kárpáti úr! Ha bármi fájna, akkor nem lenne a közmeghallgatásos ülésen. 1989 óta itt van, és 
Kárpáti úr már rég nem lesz itt, amikor ő még itt lesz.  
A politikába sértődésnek helye nincs. Aki sértődékeny az….. 
Vagy aki nem tud korcsolyázni, az ne menjen a jégre. Alulbecsüli Novák doktort, pedig tudja 
a valós helyzetet.  
Uraim, ne szépítsék a dolgot! Az önkormányzat becsődőlt. Amikor nem fizette ki…. 
Igen alpolgármester úr. Másfél évvel ezelőtt, amikor nem tudta a törlesztő részletet fizetni az 
önkormányzat a türelmi idő lejárta után, akkor csőd. Tegnap Marcaliban egy kétgyermekes 
egyedülálló családanyát kitett a bank, mert nem tudta fizetni a törlesztő részletet. A várost 
nem tudja kitenni, ezért több száz milliós többletköltségért. Most, ugye „egy bolond százat 
csinál”, mert aki olyan helyzetben van, most egyik önkormányzat megy a másik után, 
mindenki megpróbálja így áttolni a „döglött lovat” a következő testület „telkére”. Mert erről 
van szó polgármester úr. Két évig nem fizette a törlesztő részletet. Mellesleg közbeveti, hogy 
ő nem szavazta meg a kötvénykibocsátást. Ha előveszi jegyzőkönyvet, meglátja. Nyugodt 
szívvel meri mondani, hogy elhibázott lépés volt. A jegyzőkönyvek tanúsítják, hogy többször 
szóvá tette, hogy ráadásul működésre ment el a felvett hitel zöme. Ennek is ez lesz a sorsa. 
Rázza a fejét a polgármester úr, tehát felelőtlenség 3 évig most megint, meg sem tapasztalják, 
hogy mit követtek el, csak a kamatot fizetik, de a törlesztő részletet nem. Bár polgármester úr 
azt mondja, hogy tudnák fizetni, de nem akarják, mert fejlszetenek.  
Uraim! Önök nem kapnak már hónapok óta tiszteletdíjat. Rossznyelvek szerint meg sem 
érdemlik, de ő azt mondja, megérdemelnék, de ahogy mondja a „Gazsi a brácsásnak a jatt 
osztásakor, hogy jár, jár, csak nem jut”. Hát így vannak önök is tisztelt képviselők. Ez is 
érzékelteti a helyzetet, és amikor tegnap szóba került az önmérséklet – hogy talán spórolni 
kéne és nem jutalmat adni – miközben, csak az adósok érdemlik meg, csak ők dolgoznak jól? 
Adjanak jutalmat, de akkor adjanak a többieknek is, de közben most mindenkitől megvonnak 
mindent. Mivel kezdték a ciklust? A szűkített testületbe, két alpolgármester. Minden 
bizottságba elnök, háromszorosra felemelt tiszteletdíjjal. Hol itt az önmérséklet? Akkor sem 
érzékelték, hogy milyen nagy baj van, most sem érzékelik.  
Köszöni a megtisztelő figyelmet. A polgármester úrnak pedig különösen a türelmét.  
 
Megszólal a polgármesteri figyelmeztetést jelző hang.  

 
Ormai István polgármester:  
Azt gondolja, hogy le kellene zárni ezt a dicstelen szakaszát a közmeghallgatásnak.  
Mindenki bolond, mindenki bolond. Halja Bakos úr megjegyzéseit.  
Felhívja az imént asztalnál ülő Bakos úr figyelmét arra, hogy a minimális érintkezési 
szabályokat egy képviselő-testület ülésén követendő szabályokat szíveskedjen betartani.  
Ezt elvárja, és kéri, hogy tartsa be. Úgy gondolja, hogy a napirend tárgyalását nem érdemes 
folytatni, méltatlan és nem való ide. A saját felelősségük alapján kell dolgozniuk, mert kár 
lenne, hogy ha nem reális szempontok kerülnének a gondolkodásukba.  
 
Dr. Orbán Csaba képviselő, a Szociális és Egészségügyi Bizottság elnöke: 
Csak egy gondolat erejéig kér szót. A beszélgetés hallgatva elgondolkodott, hogy számára 
nagy dilemma volt, hogy egyáltalán a politikába párt szinten belefolyjon-e. Ez most számára 
egy visszaigazolás, hogy érdemes volt, mert a nemzeti oldal és a FIDESZ színeit ilyen 
stílusban nem lehetett képviselni. Azt gondolja, hogy ők egy más stílust képviselnek. A 
magyar emberek érdekeit akarják képviselni. A testületi ülések stílusa és hangulata is 
megváltozott, úgy gondolja, hogy ezt a TV nézők is érzékelik. Lehet, hogy nem csinálnak jól 
mindent, lehet, hogy kezdők, de igyekszenek legjobb tudásuk szerint ellátni a feladataikat.  
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Ha összehasonlítják a környező városokkal, nem is csinálják talán rosszul.  
 
Seres István választópolgár: 
Véleménye szerint az előtte szóló választópolgár igen is személyeskedett.  
Senki nem mondta azt, hogy itt milyen politikai párt ül. Úgy gondolja, mint néző és hallgató, 
hogy Nagyatád város érdekében ülnek itt a képviselők, egytől egyik akár jobbról, akár balról. 
Mindannyian azért dolgoznak, hogy a városnak jobb legyen. Neki is lehetett volna 
sértődöttsége a választások után. Újra kérhette volna szavazatokat, de nem kérte.  
Tessék belenyugodni abba, hogy a választók választották meg a képviselőjüket, és a 
képviselőknek igen is minden szempontból a lakosokat kell, hogy kiszolgálják.  
Mélységesen megbotránkozott a viselkedésen, mert tényleg személyeskedések folytak és nem 
a város költségvetéséről szólt ez az egész felszólalás. 
Egyébként pedig elmondja, hogy nem arról híres ő sem, hogy jobb meg bal, hanem menjen a 
munka, mindegy hogy jobbról vagy balra.  
Úgy veszi észre, hogy igenis megy a munka és minden telhetőt megtesznek. Legalábbis ő 
most így látja.  
Fel van háborodva – gondolja a TV nézők is – mert a vitának nem szabadott volna idáig 
eldurvulnia, ugyanis költségvetési vita van és nem politikai vita. Folytassák a politikai vitát 
valahol máshol, helyiségen kívül vagy pártirodában. 
Köszöni szépen a hozzászólás lehetőségét.  
 
További hozzászólások hiányában Ormai István polgármester lezárja a közmeghallgatásos 

ülést.  

 
Ormai István polgármester megköszöni a részvételt, a képviselő-testület közmeghallgatásos 
ülését 1538 órakor bezárja. 
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